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Kennisnemen van
Het Jaarverslag2OT9/2020 van de Commissie Ruimtelijke Kwaliteit

lnleiding
Per L juli 2004 werkt de CRK (voor september 20Ll Welstandscommissie en Monumentencommissie)
onder het regime van de welstandsnota 2004. De Welstandscommissie en de Monumentencommissie
zijn per september 20LLin elkaar versmolten in de Commissie Ruimtelijke Kwaliteit (CRK). Vanaf
maart 20L3 werkt de CRK met de nieuwe Welstandsnota.
Wettel'rjk is vastgelegd dat de CRK jaarlijks verslag uitbrengt van haar werkzaamheden aan het college,
Daarnaast heeft het college de wettelijke plicht het verslag ter kennisname toe te sturen aan haar
raad. Door omstandigheden , corona, is het verslag over 2019 nog niet aangeboden. Dit verslag is een
samenbundeling van de kalenderjaren 2019 en 2020.

I nformatie/kernboodschap

Wij informeren u omtrent de verrichte werkzaamheden van de Commissie Ruimtelijke Kwaliteit over
het kalenderjaar 2019 en 2020 en op welke wijze door de CRK toepassing is gegeven aan de
opgestelde welstandscriteria neergelegd in de Welstandsnota 2013. Dit alles is vastgelegd in het
jaarverslag 20L9 /2020 van de Commissie Ruimtelijke Kwal¡te¡t, welke als bijlage van deze adviesnota
is bijgevoegd. Daarnaast maakt het verslag melding van alle aanvullende act¡v¡teiten die de leden van
de CRK hebben verricht binnen het kader van de CRK (blz. 5 t/m 9 van het bijgevoegde jaarverslag

2019/2O2Ol. De CRK bestond in 2019 en 2020 totaal uit 7 leden die adviseerden met een vaste
voorz¡tter. De externe gerichtheid is vergroot dat blijkt uit vele bezoeken op locatie en een verhoogd
aantal collegiale vooroverleggen met klanten en ontwerpers.

ln het rapportagejaar 2079/2020 zijn het overgrote deelvan de adviezen van de Commissie
Ruimtelijke Kwaliteit door uw college overgenomen in haar besluitvorming. ln 20L9 en 2020 z'rjn er
van een totaal van 792 aanvragen 560 (54.5%l afgedaan met een ambtel'rjk advies(mandaatregeling),
waarb'rj is getoetst aan de specifieke welstandscriteria (loket criteria) uit de welstandsnota en

soortgelijke aanvragen waarvoor eerder een positief advies is uitgebracht. Dit ¡s iets hoger dan
voorgaande jaren. Het hoge aantal plannen dat onder mandaat is beoordeeld valt te verklaren uit de
invoering van de SWAP (snelle aanvraag wabo procedure ofwel de Flitsvergunning). Ook de

coronacrisis heeft invloed gehad op het meer ambtelijk beoordelen onder mandaat van aanvragen
omgevingsvergunning. Aanvragen die onder het type flitsvergunning vallen gaat n¡et meer voor advies
naar de CRK, maar worden onder mandaat beoordeeld.

Consequenties

Communicatie

Vervolg(procedure)
Uw raad wordt volgend jaar opnieuw op de hoogte gehouden van de bedrijfsvoering van de CRK.



Bijlage

J a a rve rs la g Co m m iss ie Ru i mte I ij ke Kwa I ite it 2Ot9 | 2020.

Afsluiting en ondertekening
w¡j vertrouwen erop u hiermede voldoende te hebben geînformeerd.

Hoogachtend,
Burgemeester en wethouders van
De secretaris, De bu
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1. Voorwoord  
 
In het jaar 2020 is anders gelopen. Nooit hadden we bedacht om te leven in een ‘anderhalve meter samenleving’, waarin 
lockdown, quarantaine, IC capaciteit en besmettingsaantallen begrippen zijn waar we dagelijks mee bezig zijn. Het heeft ons 
allen op vele manieren geraakt, zo ook het functioneren van de Commissie Ruimtelijke kwaliteit (CRK). De werkwijze is volledig 
digitaal geworden, het voorbereiden van het werk is intensiever en het voeren van overleg met indieners is via een 
beeldscherm. Wat ook anders is dan ‘normaal’ is dat we dit keer een jaarverslag presenteren wat verslag doet van de afgelopen 
twee jaar.  
 Wat we veel horen, is dat men het jaar 2020 als een verloren jaar beschouwd. Voor de CRK en de kwaliteit van de bebouwde 
omgeving gaat dit niet op. De CRK heeft deze periode aangegrepen om zich te bezinnen hoe zich in de toekomst zo optimaal 
mogelijk te kunnen blijven inzetten voor de ruimtelijke kwaliteit in Roosendaal. Naast de beperkingen waar we mee werken en 
leven, zijn er ook kansen. 
 Daar zal in het jaarverslag meer over te lezen zijn. Net als dat de CRK de gemeenteraad informeert over de door haar 
verrichte werkzaamheden in 2019 en 2020. De monumentendeskundigen doen verslag over de monumentenzorg in deze jaren. 
De activiteiten van de leden van de CRK die zij naast de reguliere vergaderingen hadden, worden in het jaarverslag benoemd. 
Het toekomstgericht werken onder de nieuwe Omgevingswet blijft een terugkerend thema in het jaarverslag. Net als het 
streven om meer te inspireren in plaats van vooraf toetsen. De cijfers met betrekking tot het aantal behandelde dossiers van de 
jaren 2019 en 2020 en de korte conclusies, de samenstelling van de CRK en het functioneren van de openbare vergaderingen 
zijn vaste onderdelen van het jaarverslag. Tot slot zal dit jaarverslag worden afgesloten met een korte evaluatie van de 
afgelopen jaren aangevuld met aanbevelingen van de commissie voor het jaar 2021.  
 De CRK van de gemeente Roosendaal vertrouwt erop voldoende inzicht te hebben gegeven over haar werkzaamheden en 
functioneren en is bereid een nadere toelichting te geven aan de gemeenteraad. Een uitnodiging daartoe zien wij graag 
tegemoet. 
 
Roosendaal, februari 2021 
  
De voorzitter,  De secretaris, 
Anet Goemans  Casper Sprong 
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2. Leeswijzer 
 
In dit jaarverslag legt de CRK verantwoording af met betrekking tot de behandelde dossiers in 2019 en 2020. Daarnaast biedt het 
jaarverslag de kans om de ambities van de CRK voor 2021 vast te leggen. 
 
Het inspireren en motiveren van indieners van plannen, aandacht en zorg voor een leefbare gebouwde omgeving, de invoering 
van de Omgevingswet in 2021 en de bijdrage en de rol die de commissie hieraan kan leveren blijft centraal staan. Een omslag 
van de kwaliteitstoets aan het eind van de procedure -doorgaans de situatie nu nog- naar een proces van coaching aan de 
‘voorkant’ van het proces, blijft op de agenda staan. De initiatiefnemer die de verantwoordelijkheid neemt voor zijn interventie 
en de begeleiding van de CRK vanaf de start is de uitdaging waar we de komende jaren voor staan met het ingaan van de nieuwe 
Omgevingswet. Inspireren in plaats van toetsen achteraf en verbieden is waar de commissie zich al een paar jaar op richt en 
blijft richten, omdat dit beter aansluit bij de huidige tijdgeest en de nieuwe Omgevingswet.   
 
In hoofdstuk 3 wordt toegelicht hoe de CRK is samengesteld, de werkwijze is en hoe adviezen tot stand komen. Ook is terug te 
lezen wat de taken en verantwoordelijkheden van de CRK zijn. De activiteiten van de leden in 2019 en 2020, naast de reguliere 
vergaderingen, worden ook in dit hoofdstuk vermeld. Alle adviezen zijn gebaseerd op criteria uit de welstandsnota. In dit 
hoofdstuk is hierover meer te lezen.  
 
De monumentenplannen hebben een bijzondere positie in de CRK. De monumentenleden lichten toe in hoofdstuk 4 met welke 
plannen en ontwikkelingen zij zicht in de afgelopen 2 jaar hebben bezig gehouden en hoe zij tot een gewogen advies komen. 
 
In de afgelopen 2 jaar zijn er in de reguliere vergaderingen vele bijzondere plannen langsgekomen waarover advies is 
uitgebracht. In hoofdstuk 5 worden er een aantal bijzondere plannen en ontwikkelingen toegelicht, net als de wijze waarop er 
geadviseerd is.  
 
Het toekomstgericht werken is ook in deze jaren belangrijk geweest. Een aantal leden was nauw betrokken bij het voortraject 
van een aantal ontwikkelingen en ook is er in 2020 actief ‘meegedacht en gesproken’ over de CRK nieuwe stijl. Dit is in hoofdstuk 
6 terug te lezen. 
 
Uit hoofdstuk 7, de cijfers en feiten valt op dat in 2019 en 2020 is het aantal aanvragen dat onder mandaat is afgedaan verder is 
gestegen ten opzichte van 2018. De invoering van de flitsvergunning (een vergunning voor een aanvraag omgevingsvergunning 
die binnen een werkweek wordt verleend) medio 2017 verklaart de stijging van 7% in 2017. Hieruit kan worden opgemaakt dat 
een verdere efficiency is onder het bestaande beleid niet mogelijk is.  Daarnaast heeft als effect van de coronacrisis 2020 geleid 
tot meer aanvragen die onder mandaat zijn beoordeeld. Daarnaast heeft er binnen het team WABO er herinrichting van 
werkprocessen plaatsgevonden. Deze aanscherping vraagt een snellere behandeling van dossiers binnen de CRK en/of door de 
gemandateerde van de CRK. 
 
De aanbevelingen voor 2021 van de CRK staan centraal in hoofdstuk 8. Voor de CRK blijven de open communicatie met 
initiatiefnemers en bestuur en het inspireren in plaats van toetsen en verbieden de belangrijkste doelstellingen. De ingezette 
werkwijze, waarbij de CRK gevraagd wordt om een preadvies te geven over dossiers die worden voorgelegd vanuit de 
omgevingskamers, verdient de aanbeveling te worden gecontinueerd. 
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3. De Commissie Ruimtelijke Kwaliteit (CRK) 
 

• De samenstelling van de CRK. 
Per 1 oktober 2017 is de CRK samengesteld uit 1 vaste voorzitter, 4 architecten en 2 monumentendeskundigen aangevuld met 
ambtelijke ondersteuning en advisering op afroep voor het toelichten van grotere plannen. Sinds 2011 zijn de 
Monumentencommissie en de welstandscommissie samengevoegd tot de CRK. Er is gekozen om de welstand- en 
monumentencommissie te integreren om een brede integrale advisering over ruimtelijke kwaliteit te bevorderen. Op afroep 
kunnende bij bespreking van grote ontwikkelingen een extra monumentenspecialist, cultuurhistoricus of andere specialist 
‘ingevlogen’ worden voor een integraal advies. De beoordeling is niet beperkt tot het bouwwerk, maar er wordt aandacht 
besteed aan de inbedding van een plan in zijn omgeving.  
 De toegevoegde waarde van de CRK is dat er één compleet afgewogen advies voor zowel het bouwen als voor het 
monument wordt uitgebracht, waardoor er eenduidigheid in de advisering is en daarmee helderheid naar de klant toe is 
ontstaan. Integratie is alleen geslaagd indien de bezetting en de deskundigheid gelijkelijk is verdeeld. Het welstand- en 
monumentendeel van de adviezen moeten als zodanig herkenbaar zijn indien beide niet tot een volledig gedragen standpunt 
komen. De CRK beargumenteert zowel negatieve als positieve adviezen. De leden van de CRK zijn onafhankelijk (raadsleden, 
wethouders en gemeenteambtenaren kunnen geen lid zijn van de commissie).  
 De woningwet stelt inzake de zittingstermijn van welstandsleden dat deze leden voor maximaal 3 jaar hun functie kunnen 
uitvoeren. Er is dan nog een mogelijkheid om de termijn met drie jaar te verlengen. Het is een vereiste dat de leden zelf een 
praktijk hebben die aansluit op deze veranderende beroepspraktijk (verwijzend naar het raadsbesluit uit september 2014 inzake 
aanstelling nieuwe leden Commissie Ruimtelijke Kwaliteit). In afwachting van de Omgevingswet en de taken van de CRK onder 
deze wet, zal de samenstelling van de commissie tot dat moment niet wijzigen. 
 Sinds medio 2014 heeft de CRK een aantal veranderingen doorgevoerd en een aantal ambities gesteld. De bedrijfsvoering is 
veranderd en de nadruk ligt op een coachende wijze van beoordelen. Binnen de nieuwe omgevingswet zullen deze ambities 
onderdeel worden van het nieuwe beleid en werkwijze van een adviescommissie. 
 Voor het optimaal functioneren van de CRK en het behalen van de gestelde ambities is het van belang dat de leden van de 
CRK de communicatieve vaardigheden van een veranderende wijze van omgaan met burgers beheersen. Daarnaast moeten de 
leden een inhoudelijke invulling kunnen geven aan de andere positie binnen het proces van het tot stand komen van een plan. 
Meedenken en in de praktijk brengen van de nieuwe inzichten ten behoeve van een soepele overgang naar de nieuwe 
omgevingswet wordt verwacht van de leden van de CRK. 
 
De CRK van de gemeente Roosendaal is als volgt samengesteld: 
o mevrouw Ir. A. Goemans, voorzitter en architect  
o de heer Ir. T. Mathijssen, architect  
o de heer Ir. F. van den Hout, architect 
o de heer Ir. F. Doomen, architect   
o de heer Ir. E. van Vugt, architect  
o de heer Ir. J. Hoorn, monumenten en restauratiearchitect 
o mevrouw Ir. A. Riehl, monumenten en restauratiearchitect  
 
De CRK wordt ondersteund door: 
o de heer Ir. C.D.P. Sprong, secretaris, 
o de heer C. Gelijns, monumenten adviseur 
o mevrouw M. van de Looi, medewerker erfgoed 
 

• De werkwijze van de CRK 
In de welstandsnota 2013 heeft de gemeente vastgelegd hoe de CRK bouwplannen tot een advies komt met betrekking tot het 
uiterlijk van uw aanvraag omgevingsvergunning. De criteria uit de welstandnota, vastgesteld door de gemeente, zijn bij het 
adviseren over bouwplannen en vooroverleg leidend. De welstandsnota biedt, door het stellen van minder regels, meer 
mogelijkheden om vanuit het welstandsaspect, oplossingsgericht mee te denken met burgers en bedrijven. Minder regels, meer 
tijd voor dialoog en sturen waar nodig en vrijlaten waar wenselijk. Bepaalde gebieden zijn als welstandsvrij gebied aangewezen. 
 Door het vervallen van overbodige beperkende criteria is er meer ruimte gekomen voor het uitwisselen van de wederzijdse 
argumenten en uitgangspunten ten aanzien van een ontwerp. De welstandsnota nodigt uit om de werkwijze en omgang met de 
aanvrager meer te richten op oplossingen en coaching vooraf op basis van een eerste schets in plaats van uitsluitend achteraf 
toetsen en beoordelen. De CRK wil op deze manier nader tot de aanvrager komen en samen streven naar een gedragen plan 
door alle betrokkenen. 
 De aanvragen voor de CRK, de verslaglegging en adviezen worden daags na de vergadering gepubliceerd op de website. 
Zodoende is de aanvrager snel op de hoogte van het advies en kan de aanvrager tijdig eventuele gewenste aanpassingen 
doorvoeren.  

De wettelijke basis voor de welstandszorg in Nederland is geregeld in de Woningwet, de Monumentenwet en de WABO. 
 

• De vergadering. 
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De CRK van de gemeente Roosendaal komt één keer in de 2 weken bij elkaar op woensdagochtend. Tot april 2020 hebben de 
vergaderingen plaatsgevonden in de multifunctionele ruimte van het Stadskantoor en zijn openbaar. Vanaf april 2020 zijn e 
vergadering online geweest. Doorgaans één keer in de 2 weken, afhankelijk van de hoeveelheid bouwplannen en de tijdsdruk 
op deze plannen. Het online vergaderen biedt juist die mogelijkheid: het is nu realistisch om voor één bouwplan een overleg in 
te plannen. Er is enige zorg ten aanzien van de openbaarheid van de vergaderingen. Het ’even’ binnenlopen is nu niet haalbaar. 
Toehoorders dienen zich vooraf aan te melden. Vanaf 1 januari 2021 zal er elke week op woensdagochtend worden vergaderd. 
Zoals het er nu uitziet, zal dat zeker tot 1 september online zijn. Per vergadering komen gemiddeld 10 bouwplannen aan de 
orde.  
 De agenda wordt twee dagen voor de vergadering op de website van de gemeente Roosendaal gepubliceerd en bij de balie 
DV ter inzage gelegd. Belanghebbenden (opdrachtgevers, ontwerpers, gemeentebesturen) kunnen hun ontwerp tijdens de 
vergadering toelichten. Zij dienen dit bij de secretaris aan te geven van tevoren, zodat zij een uitnodiging ontvangen om aan te 
sluiten bij de online vergadering.  
 Tijdens de vergadering zijn twee van de vier leden aanwezig volgens een afgesproken schema. De voorzitter is bij elke 
vergadering aanwezig. Hier is voor gekozen om de continuïteit bij het behandelen van plannen te waarborgen naar de indieners 
toe. De voorzitter van de CRK (voor zowel monumenten als welstand) is het aanspreekpunt voor het bestuur, zij stelt de 
bijzondere adviezen op en draagt zorg voor het jaarverslag. 
 De CRK vergaderde om de twee weken in 2019. In 2020 was dat ook het geval totdat de Corona-crisis fysiek vergaderen 
onmogelijk maakte en de CRK overstapte naar online bijeenkomsten. Vanaf dat moment is het vergaderschema aangepast en 
meer flexibel. Om de indieners zo goed mogelijk in deze aangepaste omstandigheden van dienst te kunnen blijven zijn, waren 
er meer (en kortere) digitale vergaderingen in 2020 dan in de jaren ervoor. In 2020 waren er aanzienlijk meer aanvragen dan in 
2019. Dit wordt ondersteunt met de cijfers en getallen in hoofdstuk 7. Dit speelde ook mee bij het inplannen van meer 
vergaderingen in 2020. De verwachting is dat in 2021 deze stijging van aanvragen zal doorzetten. Om daar op te anticiperen, is 
er in 2021 wekelijks een (digitale) vergadering ingepland. 
 Initiatiefnemers en architecten van de plannen zijn met regelmaat aanwezig in de vergaderingen (fysiek en digitaal) om een 
toelichting op het bouwplan te geven of voor een vooroverleg, voorafgaand aan de daadwerkelijke indiening van een 
bouwplan. De CRK nodigt zelf ook regelmatig belanghebbenden uit voor overleg en meer informatie. Communicatie en 
samenwerking is voor de CRK van groot belang om tot een weloverwogen advies te komen. In overleg met de indiener tot plan 
te komen met de gewenste ruimtelijke kwaliteit en passend in de context. 
In 2020 is er ook een toename geweest van aanvragen die vanuit de Omgevingskamer aan de CRK werden voorgelegd voor 
advies. De verwachting is deze aanvragen ook in 2021 zullen toenemen. 
 Bij het vooroverleg of complexere plannen is zinvol als de verantwoordelijke stedenbouwkundige aanwezig is om een 
toelichting te geven over de stedenbouwkundige uitgangspunten en randvoorwaarden bij deze plannen. Na het vooroverleg 
over een plan wordt een preadvies gemaakt. 
 De monumentenplannen worden in behandeling genomen in de vereiste aanwezigheid van de monumentendeskundigen. Zij 
brengen ten aanzien van de cultuurhistorische aspecten advies uit om zo tot een compleet advies te komen wat gedragen wordt 
door de gehele CRK.  
 De CRK kan het bestuur gevraagd en ongevraagd van adviezen op het gebied van welstandszorg, monumentenzorg, RO 
plannen, reclamebeleid, beeldkwaliteit plannen en gebiedsindelingen zoals terrassen e.d. in het centrum. 
 

• De welstandsnota 
In de gemeente Roosendaal worden jaarlijks vele bouw- en ontwikkelingsinitiatieven ondernomen. Een veel gestelde vraag is: 
‘Hoe weet je of een bouwplan voldoet aan ‘redelijke eisen van welstand’? Het antwoord hierop verschilt van wijk tot wijk. Elke 
wijk heeft zijn eigen karakter en vraagt daarmee ook om andere gebiedseigen criteria. Deze zijn vastgelegd in de welstandsnota. 
De CRK baseert haar adviezen op de criteria uit de welstandsnota. Elke wijk in de gemeente is daarin beschreven. Er is 
vastgesteld welke ruimtelijke en bouwkundige aspecten waardevol zijn. Tevens staat in de welstandsnota welke onderdelen 
bijzondere aandacht vereisen bij het adviseren over een bouwplan. De directe omgeving van de bouwlocatie is onderdeel van de 
behandeling van een bouwplan en weegt mee in het advies.  
 
In Nederland is de welstandsnota sinds 2004 het bindende beoordelingskader bij het adviseren over aanvragen 
omgevingsvergunning en bouwinitiatieven. De CRK verwijst in alle schriftelijke adviezen expliciet naar de welstandscriteria zoals 
die zijn geformuleerd in de welstandsnota van de gemeente Roosendaal. Sinds januari 2013 heeft de gemeente Roosendaal een 
geactualiseerde en vereenvoudigde welstandsnota. Door het stellen van minder regels biedt de nieuwe welstandsnota meer 
mogelijkheden om vanuit het welstandsaspect oplossingsgericht mee te denken met burgers en bedrijven. Er is meer tijd voor 
dialoog en coaching en vooraf aansturen waar nodig en vrijlaten waar wenselijk. Bepaalde gebieden zijn als welstandsvrij 
gebied aangewezen. 
 
Bij een bouwplanbehandeling worden de van toepassing zijnde welstandscriteria aangegeven door de secretaris. Tevens wordt 
alle relevante informatie verstrekt, zoals foto’s, luchtfoto’s, en indien aanwezig artists-impressies, rondkijkfoto’s en de 
welstandsadviezen van de in de directe omgeving reeds gerealiseerde soortgelijke bouwwerken t.b.v. precedentwerking. 
 
Dat de welstandsnota compacter en begrijpelijker is geworden komt naar voren uit de communicatie met- en feedback van- 
klanten, architecten en de leden van CRK. Er is invulling gegeven aan de behoefte om onze klanten eenvoudig en inzichtelijk te 
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laten navigeren door de Welstandsnota 2013. De internet site is voorzien van een handleiding met zinvolle tips om zo inzicht te 
krijgen of een plan voldoet aan de criteria uit de welstandsnota. De meeste gebruikers ervaren dit als een positieve wending en 
benaderen de gemeente nadat zij al de welstandsnota hebben gelezen op de internetsite voor de specifieke vraag.  
 
Herziening van de welstandsnota in het kader van de nieuwe omgevingswet 
Het afgelopen jaren is aandacht besteed aan rol en positie van de ruimtelijke kwaliteit in de toekomstige omgevingswet. Bij het 
inwerking treden van de nieuwe Omgevingswet (verwacht in 2022) zal de wijze waarop toezicht op de ruimtelijke kwaliteit 
uitgevoerd wordt en de verankering van het beleid hiervan in de welstandnota veranderen.  
 De positie en rol bij ruimtelijke ontwikkelingen voor de CRK zal worden verankerd in de omgevingsvisie voor de gemeente 
Roosendaal en de daaruit voortvloeiende omgevingsplannen. De nieuwe positie en rol die de CRK kan gaan innemen in het 
ruimtelijk beleid van de gemeente Roosendaal ziet zij als een inspirerende kans.  
 Dit betekent dat de huidige welstandsnota ook onderdeel is van het proces. De welstandsnota zou een inspirerend 
beleidsstuk kunnen worden, met onderzoeksvragen die bij bouwinitiatieven aan het begin van de planvorming al aan de orde 
zijn. Een adviescommissie (breed van opzet) die coacht vooraf, inspireert en de verantwoordelijkheid bij de indiener neerlegt. 
 

• De activiteiten CRK in 2019 
De CRK informeert zich, neemt initiatieven en kan het gemeentebestuur ongevraagd van advies voorzien. Ter voorbereiding op 
de vergadering of als ondersteuning van haar werkzaamheden kan er sprake zijn van:    
o locatiebezoek, vaak noodzakelijk bij monumentaanvragen, door de monumentenleden om goed geïnformeerd te kunnen 

adviseren; 
o extra overleg met bestuur of raadsleden; 
o extra overleg met externe adviseurs; 
o studiedagen, debatten, informatiebijeenkomsten. 
 
Overige activiteiten van de commissieleden: 
23 januari 2019 Jaarlijks overleg met wethouder Cees Lok 
 (voorzitter A. Goemans en A. Van Riehl) 
4 juli 2019 Jaarlijkse plenaire bijeenkomst CRK 

In de ochtend een excursie naar de uitleglocaties in de dorpen. In de middag op de fiets naar een 
aantal locaties in en om Roosendaal die ontwikkeld gaan worden. In Roosendaal wordt een bezoek 
gebracht aan een aantal uitgevoerde plannen. 

 (A. Goemans, F. van den Hout, F. Doomen, E. van Vugt en J. Hoorn) 
14 augustus 2019 Locatie bezoek Fatimakerk  
 (A. Goemans, A. Riehl, E. van Vugt en J. Hoorn) 
2 oktober 2019  Overleg wethouder Cees Lok over de toekomstige rol van de CRK (A.Goemans) 
16 oktober 2019 Plenair overleg over ontwerp Stadskantoor met de architect 
 (alle welstandsleden) 
13 november 2019 Overleg met Irene Sep over de toekomstige rol van de CRK 
 (voorzitter A. Goemans) 
20 november 2019 Overleg over ontwerp Essentgebouw (Kademeester) – projectteam Stadsoevers en de architect (A. 

Goemans) 
18 december 2019 Plenair overleg over de stand van zaken van Mariadal 
 (alle welstandsleden) 
 
Participatie onder mandaat in 2019 bij de volgende ontwikkelingen: 
Parkwoningen ’t Zand       T. Mathijssen 
Voormalig Essentgebouw/Kademeester  A. Goemans 
Stadsoevers         A. Goemans 
Mariadal          A. Goemans, A. Riehl en J. Hoorn 
 
Bezoeken ter plaatse en extra activiteiten monumentenleden CRK:  
De monumentenleden hebben diverse locatiebezoeken gebracht. Dat is meestal vroeg in het traject, in de meer informele 
vooroverlegfase.  
 

• De activiteiten CRK in 2020 
De CRK informeert zich, neemt initiatieven en kan het gemeentebestuur ongevraagd van advies voorzien. Ter voorbereiding op 
de vergadering of als ondersteuning van haar werkzaamheden kan er sprake zijn van:    
o locatiebezoek, vaak noodzakelijk bij monumentaanvragen, door de monumentenleden om goed geïnformeerd te kunnen 

adviseren; 
o extra overleg met bestuur of raadsleden; 
o extra overleg met externe adviseurs; 
o studiedagen, debatten, informatiebijeenkomsten. 
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Overige activiteiten van de commissieleden: 
28 januari 2020 Externe projectgroep Kademeester 
 (A. Goemans) 
19 februari 2020 Presentatie stand van zaken Stadsoevers (ter plekke) 
 (A. Goemans, F. van den Hout, T. Mathijssen, E. van Vugt) 
4 maart 2020 Overleg Hans Mulder (directeur ruimte en duurzaamheid) over beleid ruimtelijke kwaliteit onder de 

nieuwe omgevingswet (A. Goemans) 
11 maart 2020 Overleg Rene Kools over notitie “Adviesstelsel voor Omgevingskwaliteit’  
 (A. Goemans) 
30 maart 2020 Overleg Rene Kools over notitie “Adviesstelsel voor Omgevingskwaliteit’  
 (A. Goemans) 
4 april 2020 Overleg Rene Kools over notitie “Adviesstelsel voor Omgevingskwaliteit’  
 (A. Goemans) 
9 april 2020 Evaluatie advisering ontwerpteam ’t Zand  
 (A. Goemans, T. Matthijssen, Gerben van Dijk, Roy Pesman en Ivo Kraus)  
18 mei 2020 Overleg over de rol, taal en bevoegdheden CRK i.r.t. de omgevingskamer met Ivo Kraus en Hans 

Mulder (A. Goemans en E, van Vugt) 
14 juli 2020 Externe projectgroep Kademeester 
 (A. Goemans) 
27 juli 2020 overleg Kademeester met Adrie Matthijssen (A. Goemans) 
8 oktober 2020 Overleg wethouders Toine Theunis en Cees Lok en Adrie Matthijssen 
 (A. Goemans) 
21 oktober 2020 Mariadal – overleg rol van de CRK in het kwaliteitsteam met Gerben van Dijk en Thomas van Wanrooij 

(A. Goemans) 
4 november 2020  overleg regie op ruimtelijke kwaliteit in Roosendaal met Gerben van Dijk, Corne Gelijns, Casper 

Sprong, Pascal Hendriks en Thomas van Wanrooij  
 (A. Goemans) 
4 november 2020  Mariadal | projectoverleg (A. Goemans en J. Hoorn) 
16 november 2020 bijeenkomst ‘Toekomst van Roosendaal: in gesprek met professionele organisaties’ (A. Goemans) 
9 december 2020 Themabijeenkomst Stadsoevers (gehele CRK) 
 
Participatie onder mandaat in 2020 bij de volgende ontwikkelingen: 
Parkwoningen ’t Zand       T. Mathijssen 
Voormalig Essentgebouw/Kademeester  A. Goemans 
Stadsoevers         A. Goemans 
Mariadal          A. Goemans, E. van Vugt, A. Riehl en J. Hoorn 
Herontwikkeling Burgerhout E. van Vugt 
 
Bezoeken ter plaatse en extra activiteiten monumentenleden CRK:  
De monumentenleden hebben diverse locatiebezoeken gebracht. Dat is meestal vroeg in het traject, in de meer informele 
vooroverlegfase.  
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4. Monumenten  
 

De al eerder ingezette benadering voor behandeling van monumentenplannen is in de jaren 2019-2020 voorgezet. Dat geldt 
zowel voor de manier waarop de monumentleden vraagstukken benaderen als voor het feit dat aanvragers van tevoren hier al 
op anticiperen. 
Het accent lag hierbij op: 
• Meer tijd en aandacht door vooroverleg voorafgaand aan formele indiening; 
• Zo veel mogelijk bezoek aan locaties, met name bij de complexere of genuanceerdere situaties en vraagstukken, soms ook 

ter evaluatie tijdens of na uitvoering; 
• Monumentwaarden werkelijk als uitgangspunt nemen. Hoe kan het verhaal achter het monument werken als 

richtinggevende inspiratie in plaats van als een beperkende factor? Dit geldt niet alleen bij de bouwkundige vertaling maar 
soms ook bij het maken van programmatische en ruimtelijke keuzes.  

 
Dit begint vruchten af te werpen. Plannen worden in een vroeger stadium voorgelegd en steeds vaker door beleggers, bewoners 
en ontwikkelaars van buiten Roosendaal. Deze gesprekken beginnen meestal bij wensen, kansen en basiskeuzen, en gaan 
aansluitend al snel over de consequenties daarvan voor de uiteindelijke uitstraling en details. Waar in eerdere jaren de 
bovengenoemde aandachtspunten nog vaak benadrukt moesten worden, lijken ze nu -mede door meer inzet en capaciteit op 
ambtelijk niveau- vanzelfsprekender als uitgangspunt te worden genomen. Dit maakt dat er in vergaderingen tijd is voor 
genuanceerd en open overleg, eerder in een collegiale dan beoordelende sfeer. De locatiebezoeken helpen dan en lijken ook 
door aanvragers te worden gewaardeerd. Het benutten van monumentwaarden is daarbij meer vanzelfsprekend.  
 
Kleinere ontwikkelingen 
Het gaat daarbij regelmatig over kleine, maar subtiele herontwikkelingen, zoals woon/winkelpanden aan de Brugstraat 1 en 17 
of het koetshuis met tuin en theekoepel aan de Molenstraat 18 (zie foto), maar ook regelmatig om wijzigingen of keuzes die 
samenhangen met onderhoudswerk, zoals kozijnvervangingen of -indelingen, aanbrengen of vervangen van dakpannen of -leien, 
plaatsen van dakkapellen en -ramen, het kiezen van kleuren in verband met schilderwerk. Ook bij handhavingskwesties spelen 
dergelijke ingrepen regelmatig een rol. Daarnaast komen aanvragen ten behoeve van energiebesparing vaker aan de orde, zoals 
het plaatsen van zonnecellen. De commissie probeert, in aansluiting op nieuw opgestelde richtlijnen vanuit de RCE, hierin meer 
ruimte te geven, binnen heldere kaders (rechthoekige vlakken, ruim los gehouden van de dakranden). De zonnecellen op het 
dak van het koetshuis aan de Molenstraat 18 zijn hiervan een geslaagd voorbeeld. Zowel op het niveau van restauratie, als ten 
aanzien van de inspirerende inzet van monumentwaarden voor een duurzame nieuwe levensfase kan dit een voorbeeldproject 
worden genoemd. De nu lopende gesprekken over het gebruik van de tuin en de restauratie van de theekoepel, sluiten daar 
goed op aan. 
 
Religieus erfgoed, grote projecten 
Tegenover deze kleinschalige ingrepen staat een aantal langlopende, aanzienlijk grootschaliger projecten. De al jaren spelende 
trend om te zoeken naar nieuwe functies voor vrijkomend religieus erfgoed zet zich stevig voort en neemt een steeds grotere 
plaats in op de agenda. Dit betreft dan kerken, kloosters en de daarbij horende bijgebouwen zoals pastorieën. Voorbeelden 
hiervan zijn het kloostercomplex Mariadal inclusief de bijbehorende tuinen, de Sint Josephkerk in Nispen en de Fatimakerk, en 
de pastorie aan de Plantagebaan in Wouwse Plantage. De monumentenleden worden hierbij inmiddels vrijwel vanzelfsprekend 
in een vroeg stadium betrokken. Vooral bij lastige ruimtelijke vraagstukken zoals de herontwikkeling van kerken spelen vaak ook 
discussies over de juiste programmatische keuzes en procesvraagstukken.  
 
Mariadal 
Aangezien in het geval van Mariadal ook nieuwbouw in de tuin en op de omliggende kavels een rol speelt wordt schuiven ook 
enkele welstandsleden van de CRK aan. De stedenbouwkundige inpassing van het project en de indeling van de tuinen vragen 
veel tijd en wijzigingen, maar krijgen door constructief en breed ingezet overleg nu een heldere structuur.  
 
Scholen 
De forse uitbreiding van de Nobertus Gertrudis Mavo op de Vincentiusstraat sluit aan op Mariadal. Ook bij dit monument 
werden zowel welstandsleden als monumentenleden uit de CRK betrokken. Bij deze school, en eveneens bij de het Norbertus 
Geertrudis Lyceum, valt op dat het bij sommige plannen nog lastig blijkt om de CRK in een vroeg stadium te betrekken, doordat 
besturen eerst graag helderheid willen hebben ten aanzien van planningen, budgetten en uitgangspunten. Dit leidt dan op 
onderdelen tot kritische vragen over uitgangspunten in een laat stadium, met als gevolg compromissen en het missen van 
kansen. De CRK blijft aanbevelen daar waar mogelijk vroegtijdig te worden betrokken in pre-selectie en selectie om zo kritische 
vragen in een later stadium te vermijden. 
 
Opvallend is dat er relatief weinig aanvragen zijn die qua schaal liggen tussen deze grootschalige projecten en de kleine 
ingrepen. 
 
Corona 
Het uitbreken van de Corona-epidemie heeft ook voor de CRK een flink stempel gedrukt op de manier waarop overlegd moest 
worden. Er zijn nauwelijks fysieke vergaderingen of bezoeken mogelijk geweest. Digitaal overleg heeft beperking gegeven voor 
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wat betreft het zien van de te behandelen monumenten. Behoudens de technische strubbelingen en gewenning bij zowel de 
CRK als de aanvragers bleek de communicatie goed te verlopen en lijkt het ook voordelen te bieden: minder reistijd, sneller 
schakelen in presentatiemateriaal. Wanneer de coronabeperkingen het komend jaar weer geringer worden, is goed mogelijk dat 
opgedane ervaringen met het online vergaderen, een permanente rol zullen blijven spelen bij het inplannen van korte en 
tussentijdse overleggen. 
 

 
het koetshuis met tuin en theekoepel aan de Molenstraat 18 
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5. Bijzondere ontwikkelingen  
 

In 2019 en 2020 beginnen de grootschalige projecten, die al enige jaren in ontwikkeling zijn, zichtbaar te worden. Bij de entree 
naar de nieuwe wijk Stadsoevers worden de plannen voor het voormalige Essentgebouw concreet. De medewerkers die in het 
stadkantoor werkten, hebben nu tijdelijk hun werkplek in het voormalige klooster van Mariadal tot het HUIS van Roosendaal 
klaar is. De plannen voor een nieuwe Jumbo supermarkt aan de Beethovenlaan, bij de entree naar het centrum van Roosendaal, 
zijn door de CRK positief beoordeeld.  
 Na het uitblijven van grootschalige nieuwe ontwikkelingen de voorgaande jaren, zijn er grote stappen gezet in de 2019 en 
2020. Zowel Mariadal als Stadsoevers gaan de komende jaren verder ontwikkeld worden. Het ‘rondje Roosendaal’, dat bestaat 
uit beeldbepalende pleinen met hun gebouwen welke via openbare routes met elkaar verbonden zijn, zorgt voor samenhang 
tussen al deze ontwikkelingen.  
 Ook de plannen voor het nieuwe ziekenhuis en de ruimtelijke visie op de Bulkenaar staat de komende jaren op de agenda. 
Dit is een belangrijke ontwikkeling voor de gemeente Roosendaal en het zal een belangrijk dossier worden voor de CRK.   
 In voorgaande jaarverslagen zijn de te verwachten ontwikkelingen Mariadal en Stadsoevers uitgebreid toegelicht. Net als een 
aantal kleinere ontwikkelingen als de parkwoningen in ’t Zand en de herontwikkeling van de kerk in Nispen. Bij al deze projecten 
heeft er vanuit de CRK een gemandateerde in het voortraject meedacht met de initiatiefnemer. Gebleken is in de afgelopen 
jaren dat het vroegtijdig betrekken van de CRK bij een proces positieve resultaten heeft.  Er is tijdig consensus over de te na te 
streven ruimtelijk kwaliteit. Net als dat er van uit het gedragen uitgangspunt, weer bijgestuurd kan worden. De kortere lijntjes 
tussen de CRK en de initiatiefnemer is dit stadium zorgen voor een heldere communicatie en voorkomen misverstanden in een 
latere fase. En, nog belangrijker, het heeft een goede invloed op de ruimtelijke kwaliteit. 
 In dit jaarverslag worden een drietal bijzondere projecten toegelicht. Kademeester, het voormalige Essentgebouw, is een 
hoogwaardig architectonisch project wat een mooie entree vanaf het Kadeplein naar Stadoevers zal worden. Anet Goemans, 
gemandateerd vanuit de CRK is vanaf het begin betrokken geweest bij dit project. Het HUIS van Roosendaal is feitelijk een 
verbouwing van het bestaande stadskantoor met daaraan een deel nieuwbouw toegevoegd. Dit project ligt tegen Mariadal aan 
en er is de afgelopen jaren een plan gemaakt waarbij het nieuwe Stadskantoor en de Kloosterstraat onderdeel zijn geworden 
van de visie ‘Groot Mariadal’. De nieuwe Jumbo is een grootschalig project aan de Beethovenlaan wat zorgvuldig is ingepast in 
de kleinere historische korrelgrootte van de Hoogstraat. 
 
 
o Kademeester – voormalig Essentgebouw 
Kademeester, het voormalige Essent-gebouw van de architect Hurks, ingesloten door de straat Turfberg, het Kadeplein en de 
stroom Molenbeek vormt de nieuwe schakel aan het ‘rondje Roosendaal’ en is het herkenningspunt tussen het historische 
centrum en Stadsoevers. Het gebouw staat op de ‘knoop’ waar alle hoofdelementen van Stadsoevers bij elkaar komen: de 
verbinding met de Kade, de relatie met het oude centrum (en de oude Markt) en de Molenbeek, met in het verlengde de 
ecologische verbindingszone. 
 Het bestaande bouwblok wordt ‘afgemaakt’ door er een nieuw volume aan toe te voegen. In het binnenhof worden 
collectieve tuinen op twee niveaus gerealiseerd. Door aan twee zijden doorgangen te maken, wordt de ecologische zone van de 
Molenbeek in de binnentuin van Kademeester doorgetrokken. Er ontstaat een route van de Molenbeek, door het binnenhof, 
naar de Turfberg. 
 
Het nieuwe woonblok bestaat uit grondgebonden woningen met een half-verdiept souterrain en een boven maaiveld gelegen 
verdieping. Aan de parkzijde worden deze woningen via een dubbelhoge entree ontsloten. Aan het binnenhof hebben deze 
woningen een Frans balkon. De daar bovengelegen appartementen hebben hun entree en buitenruimte aan het binnenhof. 
Hierdoor is er zowel aan de binnen- als buitenzijde voldoende levendigheid. 
 De appartementen op de verdiepingen in het nieuwe woonblok en in het voormalige Essent-gebouw hebben hun entree 
met lift aan het binnenhof. 
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Kademeester: Zicht vanaf de Molenbeek 

 
De voormalige hoofdentree aan het Kadeplein blijft behouden en is de toegang tot de commerciële ruimten en de daar 
bovengelegen appartementen. Door de doorgangen en entrees aan zowel de binnen- als buitenzijde van het complex, ontstaat 
er een dynamische geheel, waar publiek en privé ruimten bij elkaar komen en een gebouw dat een herkenbare schakel in 
Stadsoevers zal vormen. 
 
De architect Space & Matter laat het nieuwe woonblok op een eigentijdse moderne wijze aansluiten op het klassieke bestaande 
gebouw met zijn strakke ritmiek van de architect Hurks. De combinatie ontwikkelaar en architect (BVR | Space & Matter) zijn 
geselecteerd via de aanbesteding voor dit project. Na het gunnen van de opdracht is het gemandateerde lid en voorzitter Anet 
Goemans betrokken geweest bij advisering tijdens de verdere uitwerking van het plan. Na het indienen van de 
Omgevingsvergunning, is het plan is aan de CRK voorgelegd, met een pre-advies van de gemandateerde. 
 
 
o Het nieuwe stadskantoor – het HUIS van Roosendaal 
Het bestaande stadskantoor van de gemeente Roosendaal is circa 40 jaar oud en gedateerd. Donker en gesloten aan de 
buitenzijde. Warm en hokkerig aan de binnenzijde. De gemeente Roosendaal wil dit ingrijpend veranderen en het gebouw 
transformeren naar een open en toegankelijk stadskantoor. Architect Hans van Heeswijk is gevraagd om hier een ontwerp voor 
te maken. 
 

 
Het HUIS van Roosendaal: De nieuwe entree van het vergadercentrum 

 
De publiekshal wordt verplaatst naar de straatzijde, zodat deze van buitenaf goed zichtbaar en vindbaar is. De nieuwe 
publiekshal wordt door een nieuw atrium ruimtelijk verbonden met de boven gelegen 
werkvloeren, waardoor het gebouw zich bij het binnenkomen opent en meteen zichtbaar en voelbaar is. Bezoekers in de 
publiekshal en medewerkers op de werkvloeren zijn zichtbaar voor elkaar. Vanuit de publiekshal geeft de glazen noordgevel 
uitzicht op de nieuwe rozentuin in het binnenhof. Op de beletage van de huidige bestuursvleugel komt een eet-/leescafé, waar 
medewerkers elkaar ontmoeten, waar ook inwoners van Roosendaal welkom zijn. Op de plek van de huidige publiekshal wordt 
vergadercentrum gerealiseerd. Hierin bevinden zich zowel grote als kleinere ruimtes, te gebruiken door medewerkers, de 
raadsfracties, de trouwzaal, en ook voor bijzondere bijeenkomsten. Het gebouw krijgt aan deze zijde een nieuwe entree, 
waardoor het conferentiecentrum ook gebruikt kan worden als het overige deel van het gebouw gesloten is. Overdag ontstaat 
er een openbare route door het gebouw. 
 



13  

 
 

 
Het HUIS van Roosendaal: Het atrium 

 
De gemeente Roosendaal wil graag een voorbeeld zijn voor circulair bouwen. Een belangrijke stap hierin is het behoud van het 
bestaande gebouw. Bij deze renovatie worden de goede kwaliteiten gekoesterd en alleen dat wat beter kan is aangepast. In de 
basis is dit gebouw ooit functioneel en flexibel ontworpen. Door deze structuur te respecteren en te benutten, behoudt het 
gebouw een hele goede basisfunctionaliteit. Een gezond uitgangspunt voor een toekomstbestendig flexibel gebouw en een 
doelmatige investering. 
 Tijdens de sloopfase zal dat wat weg kan voorzichtig worden verwijderd en worden verkocht of hergebruikt. De nieuw toe te 
passen bouwmaterialen en het nieuwe meubilair voldoen aan de ambities van cradle to cradle.  
 De gemeente Roosendaal heeft een voorbeeldfunctie als het gaat om verstandig omgaan met haar vastgoed. Er is daarom 
een hoog ambitieniveau ten aanzien van energiegebruik en energiezuinigheid. Deze ambitie is bepalend voor het architectonisch 
ontwerp.  
 
Het gebouw krijgt een nieuwe uitstraling door de nieuwe gevel. Om te voorkomen dat in de zomer het gebouw te veel opwarmt 
en te veel warmte verliest in de winter, is een gevel ontworpen die open en transparant aanvoelt, maar toch niet te veel 
glasoppervlak heeft. Aan de oost-, west- en zuidzijde wordt het gebouw voorzien van een brise-soleil, opgebouwd uit 
witgekleurde verticale lamellen. Deze brise-soleil geeft het HUIS van Roosendaal als publieksgebouw een eigen gezicht en zorgt 
er ook voor dat de zon niet direct naar binnen kan schijnen en het gebouw opwarmt, terwijl het daglicht wel naar binnen 
wordt gereflecteerd. 
 
 
o Jumbo Beethovenlaan  
De locatie van de nieuwe Jumbo is complex doordat de bestaande context van het perceel varieert van schaal en beleving. De 
Hoogstraat, aan de ene zijde van de locatie, heeft een rijke historie als uitloper vanaf het centrum. Van oudsher kent de straat 
een variantie aan woningen die aan beide zijden van de straat staan of hebben gestaan. De straat kenmerkt zich door een 
kleinere korrel. De Van Beethovenstraat, aan de andere zijde van de locatie, bestaat ongeveer vanaf de jaren 60 en is 
gerealiseerd als nieuwe ontsluitingsweg voor het centrum van Roosendaal. De maat en schaal is hier van een andere orde. 
 Van Aken Architecten trachten deze twee verschillende werelden en schalen te met elkaar verzoenen met het nieuwe plan 
voor de Jumbo. Programmatisch is de vraag om de supermarkt als ‘doos’ te ontwerpen. Om deze ‘doos, komt een gevel, als een 
gevouwen huid. Aan het eenvoudige volume worden een aantal verbindende elementen toegevoegd en is een entree met een 
tweezijdige oriëntatie aan de Van Beethovenlaan gewenst. De huid past zich aan en reageert op de stedenbouwkundige context. 
 Voor een goede inpassing in de Hoogstraat, is een kleine korrel passend. De nieuwe huid sluit aan op de historische wijze van 
haaks verkavelen van de straat. Er komt bij de T-splitsing van de Hoogstraat met de Kalsdonksestraat een accent. Om de 
leefbaarheid in dit deel van de Hoogstraat te vergroten, heeft de architect gekozen om hier een ‘foodcorner’ en 
personeelsruimtes te situeren, voorzien van ramen. In de huid rondom de ‘doos’ worden groene insneden aangebracht om de 
menselijke maat niet te verliezen.  
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Nieuwe Jumbo: gevels Hoogstraat 

 
De entree van de Jumbo aan de Van Beethovenlaan, gelegen naast de toegangsweg tot het centrum van Roosendaal is voor een 
passende schaal gekozen: vanaf alle zijden is de entree herkenbaar op een ingetogen wijze en zonder de menselijke maat uit het 
oog te verliezen. 
 

 

 
Nieuwe Jumbo: gevels Van Beethovenlaan 
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6. De nieuwe Omgevingswet en het toekomstgericht werken 
 
In 2015 heeft de CRK de notitie Voorbereid op de toekomst opgesteld om inzicht te krijgen in de kansen die de nieuwe 
omgevingswet kan bieden en de wijze waarop de CRK haar visie, kennis en kunde kunnen gaan inzetten voor de ruimtelijke 
kwaliteit. Er zijn gesprekken gevoerd met het bestuur en er zijn aanbevelingen gedaan om proces van de overgang naar de 
nieuwe omgevingswet op te starten. De gesprekken over deze omwenteling in beleid is sinds die notitie op de agenda blijven 
staan.  
 
Het inwerking treden van de nieuwe Omgevingswet wordt in 2022 verwacht. Dit jaar is er in verschillende samenstellingen 
overleg geweest over de Omgevingskwaliteit in relatie tot beleid voor ruimtelijke kwaliteit en de rol van de CRK hierbij na het 
ingaan van de nieuwe Omgevingswet. Vanuit verschillende invalshoeken is dit onderwerp meermaals besproken met als 
resultaat de notitie Adviesstelsel voor Omgevingskwaliteit. Met deze notitie is inzichtelijk gemaakt welke beleidskeuzes er 
mogelijk zijn, dit in relatie met het huidige beleid en de kansen die nieuwe Omgevingswet biedt. 
 De notitie, opgesteld door René Kools (senior planjurist), Corné Gelijns (adviseur Monumenten), Casper Sprong (secretaris 
CRK) en de voorzitter, als gemandateerde en aanspreekpunt, van de CRK, Anet Goemans, is opgenomen in dit jaarverslag.   
 
Gezien de actualiteit van dit onderwerp, zal het ook in 2021 op de agenda blijven staan. 
 
 

*** 
ADVIESSTELSEL VOOR OMGEVINGSKWALITEIT  
 
Deze notitie geeft inzicht in het huidige functioneren van de Commissie Ruimtelijke Kwaliteit en zet de lijnen uit voor een 
optimaal functioneren van deze commissie als de Omgevingswet ingaat.  
Deze wet biedt de kans om de rol van de Commissie Ruimtelijke Kwaliteit aan de voorkant van het proces te positioneren in 
plaats van de ‘slagboom-rol’ die de commissie nu in het proces heeft. Voor een soepel lopend proces is adviseren en coachen bij 
de start van een project voor initiatiefnemers het meest doeltreffend. Tevens is dat het moment om helderheid te geven over de 
ambities voor de omgevingskwaliteit en commitment op te bouwen. 
 
Omgevingswet en ruimtelijke kwaliteit 
Een goede omgevingskwaliteit is een van de drie maatschappelijke doelstellingen van de Omgevingswet, naast gezondheid en 
veiligheid. 
 
Verklaring van Davos (januari 2018) 
‘Iedereen heeft het recht de culturele omgeving te beleven, te delen en ertoe te behoren’. ‘Het vormen van onze leefomgeving is 
een culturele daad’. Met de Verklaring van Davos verplichten de ondertekenaars, de ministers van cultuur zich de principes van 
een hoogwaardige bouwcultuur bij alle betrokkenen binnen en buiten de overheid te promoten.  
 
In het algemeen kan gesteld worden dat een goede omgevingskwaliteit van publiek belang is. Die kwaliteit betreft niet allen het 
visuele aspect, maar is gericht op het samengaan van gebruikswaarde, toekomstwaarde en belevingswaarde.  
 Het begrip omgevingskwaliteit wordt in de Omgevingswet niet nader gedefinieerd, het is een dynamisch begrip: plaats- en 
tijdsgebonden. De zorg ligt in hoofdzaak op het provinciale en gemeentelijke niveau. Het Rijk stelt slechts regels in de 
omgevingskwaliteit voor zover er sprake is van een nationaal belang of een internationale verplichting. De architectonische 
kwaliteit van bouwwerken, de stedenbouwkundige kwaliteit, de kwaliteit van het landschap en de gemeentelijke monumenten 
moeten worden beschermd door provincies en gemeenten in hun eigen regelgeving. Dit gebeurt in een omgevingsvisie 
(ambities/beleid) en in regels in de omgevingsverordening en/of in het omgevingsplan. 
 
De gemeentelijke ambitie ten aanzien van de mate waarin omgevingskwaliteit wordt nagestreefd, wordt door de gemeenteraad 
bepaald als het gaat om omgevingskwaliteit. 
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De Omgevingswet en het adviesstelsel omgevingskwaliteit 
De huidige adviescommissies of adviseurs voor cultureel erfgoed en ruimtelijke kwaliteit vallen niet onder het overgangsrecht 
van de Omgevingswet. Dit betekent dat gemeenten die rijksmonumenten binnen het grondgebied hebben, een gemeentelijke 
adviescommissie moeten instellen die bij het inwerkingtreden van de Omgevingswet op orde moet zijn. Dit is een wettelijke 
verplichting. 
Deze adviescommissie adviseert over aanvragen voor een omgevingsvergunning voor een rijksmonumentenactiviteit met 
betrekking tot een monument, daarnaast kan de gemeenteraad aangeven voor welke activiteiten nog advies gevraagd gaat 
worden. Te denken valt daarbij aan advisering omtrent het uiterlijk van bouwwerken (welstandstoezicht) en gemeentelijke 
monumenten. 
 De Omgevingswet geeft gemeenten vrijheid om een eigen adviesstelsel in te richten.  
Een gemeente kan het huidige adviesstelsel, voor zover mogelijk, continueren en daarbij voldoen aan de wettelijke plicht tot het 
instellen van een gemeentelijke adviescommissie.  
Er kan ook een keuze gemaakt worden voor een adviesstelsel in de geest van de Omgevingswet: het instellen van een 
adviescommissie met een brede adviestaak die zoveel mogelijk aan de voorkant van ruimtelijke processen adviseert en 
‘initiatiefnemers uitdaagt en inspireert’. 
 
Welke kansen biedt dit voor de gemeente Roosendaal? 
In Roosendaal moet voldaan worden aan het instellen van een nieuwe commissie conform de Omgevingswet, omdat de 
gemeente beschikt over rijksmonumenten. Dit is een wettelijke verplichting.  
 De Omgevingswet geeft de kans om ‘verder te gaan’ door stappen te zetten in de richting van een adviesstelsel in de geest 
van de Omgevingswet. Daarbij geldt als adagium: ‘Behoud het goede en verander waar mogelijk en wenselijk’. 
 
Hoe werkt de Commissie Ruimtelijke Kwaliteit nu? 
De gemeente Roosendaal beschikt over rijksmonumenten en heeft daarnaast een omvangrijk aantal gemeentelijke monumenten 
aangewezen. In het huidige stelsel is het de Commissie Ruimtelijke Kwaliteit die tot taak heeft te adviseren op het gebied van 
monumenten en welstand.  
 
De Commissie Ruimtelijke Kwaliteit (CRK) adviseert ten aanzien van welstand en monumenten (rijks- en gemeentelijke 
monumenten). De commissie bestaat uit zes leden en een voorzitter: vier welstandsleden en twee monumentenleden. De 
commissie wordt ondersteund door een ambtelijk secretaris en een ambtelijk adviseur monumenten.  In de tweewekelijkse 
vergaderingen zijn aanwezig 2 welstandsleden, 2 monumentenleden en de voorzitter.  
 Er is gekozen voor een gecombineerde welstand- en monumentencommissie om tot een brede integrale advisering over 
ruimtelijke kwaliteit te komen. De advisering is niet beperkt tot het bouwwerk, het betreft ook de inbedding van een plan in zijn 
omgeving.  
De toegevoegde waarde van één compleet afgewogen advies voor zowel het bouwen als voor het monument betekent, dat er 
eenduidigheid in de advisering is. En dat betekent helderheid naar de klant (indiener) toe.  
De CRK beargumenteert bij aanvragen zowel negatieve als positieve adviezen.  
 
De CRK adviseert het college van burgemeester en wethouders. Zij kunnen gemotiveerd afwijken van deze adviezen. 
 
In de huidige situatie geeft de CRK advies ‘aan het eind van de rit’, ofwel de ‘slagboom’. De klant (indiener) heeft al een heel 
traject doorlopen en komt net voor het einde bij de CRK voor een ‘beoordeling’. Niet altijd geeft de CRK een positief advies en 
worden er aanpassingen gevraagd, die vaak in een eerder stadium van de planvorming eenvoudiger te maken zijn.  
 Dit kan bij diverse betrokkenen, het meest bij de initiatiefnemer maar ook bij de commissie zelf en betrokken ambtenaren, 
de nodige frustratie opleveren. Dat is een van de redenen waarom het welstandstoezicht vaak negatief benaderd wordt in de 
volksmond.  
Overigens is gebleken uit diverse enquêtes en een in 2016 gehouden participatie proces over welstand in de toekomst in 
Roosendaal, dat er wel degelijk nut, noodzaak en wenselijkheid van kwaliteitstoetsing is onder indieners. 
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De toekomst: Hoe kan de CRK onder de Omgevingswet optimaal functioneren? 
De filosofie van de Omgevingswet is gericht op het integreren, daarbij is het volgende basisprincipe uitgangspunt:  
- een goede communicatie en participatie, alsmede transparantie.  
Dit draagt bij tot een groter draagvlak bij alle betrokkenen in het proces. 
 
De CRK bepleit al geruime tijd om dit basisprincipe te integreren in de werkwijze en positie in het proces. Het begint met een 
goede communicatie met de initiatiefnemers en betrokken ambtenaren. Meedenken en participeren bij de start van een 
initiatief, zorgt voor gedragen uitgangspunten en randvoorwaarden door alle partijen. Een open discussie waarin ieders 
standpunt gedeeld en gewogen kan worden. Een transparant proces waardoor de initiatiefnemer niet gefrustreerd raakt op een 
te laat moment in het proces, maar vanaf de start weet wat de gedeelde ambities zijn. Inspireren in plaats van oordelen. Dan 
kan wanneer de adviestaak van de CRK bij het begin van een ontwikkeling wordt betrokken en meer als een coachende rol 
wordt benaderd.  
 
In diverse jaarverslagen heeft de CRK haar visie (‘inspireren in plaats van toetsen en verbieden’) op het toekomstgericht 
functioneren kenbaar gemaakt in diverse concrete actiepunten. In de afgelopen jaren zijn er pilots geweest waarin de ‘nieuwe 
stijl’ met coaching vooraf zijn intrede heeft gedaan. De opgedane ervaring hiermee is positief. Het meedenken over de kaders, 
het contact met initiatiefnemers aan het begin van het proces zorgt voor wederzijds begrip, respect voor elkaars rol en 
commitment. Er ontstaat een gedeelde verantwoordelijkheid. Het werkt efficiënter en de indiener wordt aan het eind van het 
proces niet overvallen door onverwachte adviezen. De ruimtelijke kwaliteit heeft er baat bij. 
 Op dit moment is het nog wettelijk verplicht om een CRK (eind)advies te geven bij het indienen van omgevingsvergunning.  
 
Om deze positieve trend te continueren, is de wijze waarop de CRK functioneert en gepositioneerd zal worden in het nieuwe 
adviesstelsel essentieel.  
 
Welke stappen zijn er al gezet? 
Er is momenteel een Omgevingskamer/Omgevingstafel in Roosendaal ingesteld, teneinde de inkomst van verzoeken te 
bundelen en te stroomlijnen op één punt in de organisatie. Ook wordt met de Omgevingskamer advisering vanuit de 
verschillende vakdisciplines en deskundigheden verzameld en afgewogen zodat er één integraal standpunt/advies kan worden 
geformuleerd. Dat geeft een initiatiefnemer duidelijkheid en kan ook richting het college een integrale advisering plaatsvinden. 
De Omgevingskamer zal onder de vigeur van de Omgevingswet worden voortgezet en een belangrijke rol behouden.  
 De huidige Omgevingskamer bestaat uit een vaste kern en een aantal vertegenwoordigers uit diverse vakgebieden: 
vergunningen, economie, ruimtelijke ontwikkeling (diverse vakdisciplines). Een vertegenwoordiger/gemandateerde vanuit de 
CRK, die de ruimtelijke kwaliteit afweegt en meedenkt over de kaders, mist in deze Omgevingskamer.  
 
De Omgevingskamer maakt een integrale afweging. In een vroegtijdig stadium is duidelijk welke posities vanuit de verschillende 
deskundigheden worden ingenomen, zodat ‘verrassingen achteraf‘ voorkomen worden. Een brede bezetting, waarbij alle 
disciplines vertegenwoordigd zijn, geeft een de initiatiefnemer meer inzicht en zekerheid over het proces en de ambities. Er 
ontstaan commitment tussen de initiatiefnemer en de verschillende deskundigen. 
 
Waar kiest Roosendaal in de toekomst voor? 
De eenvoudige keuze is het huidige adviesstelsel te continueren onder de Omgevingswet, waarmee voldaan wordt aan de 
wettelijke plicht tot het instellen van een gemeentelijke adviescommissie. Alleen rijksmonumenten zijn zo beschermd en kunnen 
worden voorzien van een advies conform de omgevingswet. Gemeentelijke monumenten en overige bouwwerken zijn dan niet 
beschermd. De kans om de knelpunten op te lossen en ‘een stap verder te gaan’, blijft liggen.  
 
Een sterkere keuze is het adviesstelsel door te ontwikkelen in de geest van de Omgevingswet, waarbij de veranderende 
adviesrollen worden opgenomen in een samenhangend stelsel dat aansluit bij de Omgevingsvisie en het Omgevingsplan. De 
advisering door de gemeentelijke Commissie Ruimtelijke Kwaliteit zal ontwerpgericht blijven, het moment van advisering en 
coaching zal bij complexere opgaven aan de voorkant in het proces ingezet moeten worden. Inspireren & coachen in plaats van 
beoordelen. 
 
Om goed voorbereid te gaan functioneren onder de Omgevingswet, zal eerst deze fundamentele keuze gemaakt moeten 
worden op korte termijn. Daarna kan er een concreet voorstel gemaakt worden, waarin helder is wat de rol en positie van de 
CRK 2.0 onder de Omgevingswet zal zijn. 
 
Anet Goemans (voorzitter Commissie Ruimtelijke Kwaliteit) 
Casper Sprong (secretaris Commissie Ruimtelijke Kwaliteit) 
René Kools (senior planjurist) 
Corné Gelijns (adviseur Monumenten). 
14 april 2020 
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7. De cijfers en feiten  
 
De afhandeling van bouwplannen. 
Om een goed inzicht te krijgen in de effecten van de vereenvoudiging van de welstandsnota zullen de cijfers voor 2018 ,2019 en 
2020 onder elkaar per tabel worden gepresenteerd en voorzien worden van een toelichting. 
 Niet alle bouwplannen kunnen in de voltallige CRK behandeld worden. Om die reden wordt een deel van de planbeoordeling 
onder mandaat afgedaan door de secretaris CRK (zie tabel). Tevens zijn door de verandering van de Monumentenwet (MoMo) 
sinds 1 januari 2012 voor kleinere activiteiten (onderhoudsklussen) waarbij vormgeving, detaillering, profilering kleur en 
materiaalsoort niet veranderen vergunningsvrij geworden en of onder mandaat afgedaan. De CRK heeft de afgelopen 5 jaar de 
secretaris van de CRK op grond van het reglement van orde CRK Roosendaal een verdergaand mandaat gegeven.  
 Dit heeft haar weerslag gehad op het aantal plannen dat onder mandaat is afgedaan. Dit was tot medio 2018 nagenoeg 
constant over de jaren heen bezien. Door de invoering van de flitsvergunning, dat wil zeggen een vergunning voor een aanvraag 
omgevingsvergunning die wordt verleend binnen een werkweek, is het niet meer mogelijk voor deze aanvragen een advies te 
vragen aan de CRK. Deze vergunningen vallen onder ambtelijke toetsing, lees de door de CRK gemandateerde ambtenaar. Het 
aantal plannen dat onder mandaat wordt afgedaan is in 2019 en 2020 gestegen met ten opzichte van 2018. Het aantal plannen 
dat onder mandaat is afgedaan is in 2019 en 2020 verder gestegen. Aangescherpte werkprocessen binnen het team WABO en 
de coronacrisis zijn de onderliggende reden.  
 Onder mandaat zijn afgehandeld, lichte vergunningen welke voldoen aan de specifieke criteria en herhalingsplannen welke 
voldoen aan een eerder uitgebracht advies of plannen die vergelijkbaar zijn met plannen waarvoor al eerder een positief advies 
is uitgebracht en sinds 2018 dus ook de aanvragen die vallen onder de flitscriteria. 
 
Aantallen bouwplannen 2020 
Totaal aantal ingediende bouwplannen afgedaan door 
 

2020 aantal plannen aantal welstandsc. aantal mandaat 

Omgevingsvergunning 397 415 352 

Monumenten 29 31 1 

Totaal 426 446 353 

 

ACTIVITEIT Commissie Mandaat Eindtotaal 

Bouwen 190 47% 352 65% 100% 

Monumenten 39 85% 1 2.9% 100% 

Eindtotaal 229 43,5% 353 56,5% 100% 
 
Conclusie:  
In 2020 werden in totaal 352 plannen onder mandaat afgedaan dat komt neer op 65% van de plannen. Dit is een substantiële 
stijging ten opzichte van het jaar daarvoor. Corocrisis en aangepaste werkprocessen bij groep WABO zijn daarvoor 
verantwoordelijk. Door de CRK is 35% van de afgedaan met advies. Verklaring voor het stijgen onder mandaat is de invoering van 
de flitsvergunning die niet meer worden voorgelegd aan de CRK. 
Voor het monumentengedeelte blijft de afdoening nagenoeg geheel gelijk aan voorgaande jaren. 
 
Uitgebrachte adviezen 2020  
Totaal aantal ingediende aanvragen omgevingsvergunning en uitgebrachte adviezen 
 

2020 aantal 
plannen 

aantal 
adviezen 

gemidd. 
adv/plan 

Omgevingsvergunning 397 542 1.37 

Monumenten 33 57 1.48 

Totaal 424 582 1.37 

 
Conclusie:  
In 2020 zijn voor 424 plannen 582 adviezen uitgebracht, dit is gemiddeld 1.37 advies per plan, zie tabel, Voor 64% van de plannen 
is uiteindelijk een positief advies uitgebracht. Het aantal adviezen is aanzienlijk toegenomen als gevolg van meer behandelde 
plannen en de invloed die het adviseren onder corona heeft voor de doorloopsnelheid. 
 
 
Positief vs negatief advies 2020 
Totaal aantal ingediende bouwplannen en uitgebrachte adviezen 

2020 aantal 
plannen 

positief advies negatief advies 
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Omgevingsvergunning 397 344 198 

  63% 37% 

Monumenten 29 14 17 

  65% 35% 

Totaal 426 63% 36% 

  358 215 

 
Voor 76 % van de plannen is in 1 keer een positief advies uitgebracht. 
Voor 19 % van de plannen is in 2 keer een positief advies uitgebracht. 
Voor 8 % van de plannen is in meer dan 2 keer een positief advies uitgebracht.  
Over het algemeen is er een wederzijdse bereidheid plannen aan te passen voor een optimaal resultaat. 
Na in de gelegenheid te zijn gesteld om het plan aan te passen is uiteindelijk 2 % afgewezen die hebben geleid tot indiening van 
een nieuwe aanvraag, intrekking of weigering van de aanvraag zie tabel (waarin tevens de verdeling naar categorie). 
 
Conclusie: 
Deze cijfers blijven door de jaren heen nagenoeg constant 
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Aantallen bouwplannen 2019 
Totaal aantal ingediende bouwplannen afgedaan door 
 

2019 aantal plannen aantal welstandsc. aantal mandaat 

Omgevingsvergunning 333 469 287 

Monumenten 33 57 2 

Totaal 366 526 289 

 

ACTIVITEIT Commissie Mandaat Eindtotaal 

Bouwen 182 39% 287 61% 100% 

Monumenten 55 96,5% 2 3,5% 100% 

Eindtotaal 237 45,5% 289 54,5% 100% 
 
Conclusie:  
In 2019 werden in totaal 289 plannen onder mandaat afgedaan dat komt neer op 61% van de plannen. Door de CRK is 39% van 
de afgedaan met advies. Verklaring voor het stijgen onder mandaat is de invoering van de flitsvergunning die niet meer worden 
voorgelegd aan de CRK. 
 
Uitgebrachte adviezen 2019  
Totaal aantal ingediende aanvragen omgevingsvergunning en uitgebrachte adviezen 
 

2019 aantal 
plannen 

aantal 
adviezen 

gemidd. 
adv/plan 

Omgevingsvergunning 333 469 1.41 

Monumenten 33 57 1.73 

Totaal 366 526 1.44 

 
Conclusie:  
In 2019 zijn voor 366 plannen 526 adviezen uitgebracht, dit is gemiddeld 1.44 advies per plan, zie tabel, Voor 67% van de plannen 
is uiteindelijk een positief advies uitgebracht. 
 
 
Positief vs negatief advies 2019 
Totaal aantal ingediende bouwplannen en uitgebrachte adviezen 

2019 aantal 
plannen 

positief advies negatief advies 

Omgevingsvergunning 333 344 126 

  63% 37% 

Monumenten 33 36 17 

  54% 46% 

Totaal 366 63% 36% 

    

 
Voor 75 % van de plannen is in 1 keer een positief advies uitgebracht. 
Voor 17 % van de plannen is in 2 keer een positief advies uitgebracht. 
Voor 8 % van de plannen is in meer dan 2 keer een positief advies uitgebracht.  
Over het algemeen is er een wederzijdse bereidheid plannen aan te passen voor een optimaal resultaat. 
Na in de gelegenheid te zijn gesteld om het plan aan te passen is uiteindelijk 2 % afgewezen die hebben geleid tot indiening van 
een nieuwe aanvraag, intrekking of weigering van de aanvraag zie tabel (waarin tevens de verdeling naar categorie). 
 
Conclusie: 
De cijfers blijven door de jaren heen nagenoeg constant 
 
Aantallen bouwplannen 2018 
Totaal aantal ingediende bouwplannen afgedaan door 
 

2018 aantal plannen aantal welstandsc. aantal mandaat 

Omgevingsvergunning 361 233 266 
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Monumenten 40 66 3 

Totaal 401 299 269 

 

ACTIVITEIT Commissie Mandaat Eindtotaal 

Bouwen 47% 53% 100% 

Monumenten 96% 4% 100% 

Eindtotaal 48% 52% 100% 
 
Conclusie:  
In 2018 werden in totaal 251 plannen onder mandaat afgedaan dat komt neer op 53% van de plannen. Verklaring voor het 
stijgen onder mandaat is de invoering van de flitsvergunning die niet meer worden voorgelegd aan de CRK. 
 
Uitgebrachte adviezen 2018  
Totaal aantal ingediende aanvragen omgevingsvergunning en uitgebrachte adviezen 
 

2018 aantal 
plannen 

aantal 
adviezen 

gemidd. 
adv/plan 

Omgevingsvergunning 361 499 1.38 

Monumenten 40 69 1.73 

Totaal 401 568 1.42 

 
Conclusie:  
In 2018 zijn voor 401 plannen 568 adviezen uitgebracht, dit is gemiddeld 1.42 advies per plan, zie tabel, Voor 65% van de plannen 
is uiteindelijk een positief advies uitgebracht. 
  
Aantal keren behandeld in CRK in 2018 

2018 aantal 
plannen 

in 1 keer 
akkoord 

in 2 keer 
akkoord 

in meer dan 2 
keer akkoord 

Omgev.Vrg 361 275 75 22 

  74% 20% 6% 

Monument 40 29 9 7 

  64% 20% 16%  

Totaal 401 304 84 29 

  76% 20,9% 7% 

     

 
Voor 76 % van de plannen is in 1 keer een positief advies uitgebracht. 
Voor 21 % van de plannen is in 2 keer een positief advies uitgebracht. 
Voor 7 % van de plannen is in meer dan 2 keer een positief advies uitgebracht.  
Over het algemeen is er een wederzijdse bereidheid plannen aan te passen voor een optimaal resultaat. 
Na in de gelegenheid te zijn gesteld om het plan aan te passen is uiteindelijk 4 % afgewezen die hebben geleid tot indiening van 
een nieuwe aanvraag, intrekking of weigering van de aanvraag zie tabel (waarin tevens de verdeling naar categorie). 
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8. Aanbevelingen voor 2021 
 
Nieuwe omgevingswet – toekomstgericht werken 
Het is het van belang om een CRK nieuwe stijl te ontwikkelen en goed voorbereid te zijn op de toekomst. In 2015 heeft de CRK 
een notitie gepresenteerd met de titel: Voorbereid op de toekomst: Commissie Ruimtelijke Kwaliteit nieuwe stijl. De reden om 
deze notitie op te stellen was het instemmen van de Tweede Kamer op 1 juli 2015 met de Omgevingswet. De CRK wilde graag de 
aandacht vestigen op de kansen voor een meer gedragen kwaliteitsbeleid. Nu de wet in 2022 inwerking zal intreden en het 
onderwerp actueel blijft, is er in 2020 een nieuwe notitie geschreven: Adviesstelsel voor omgevingskwaliteit. Hierin wordt 
concreter ingegaan op beleidsvraagstukken. Deze notitie is opgesteld door René Kools (senior planjurist), Corné Gelijns (adviseur 
Monumenten), Casper Sprong (secretaris CRK) en de voorzitter (als gemandateerde en aanspreekpunt) van de CRK, Anet 
Goemans. 
   
De aanbevelingen die in 2021 voor de CRK heeft om het toekomstgericht werken te stimuleren:  
o Het voorleggen van initiatieven en dossiers door de Omgevingskamer aan de CRK voor een preadvies past in het 

toekomstgericht werken en verdient de aanbeveling om door te zetten c.q. te intensiveren.  
o Goede communicatie en participatie met alle betrokkenen zijn essentieel om zo een nieuw en gedragen kwaliteitsbeleid 

verder te kunnen ontwikkelen. 
o De omslag van de kwaliteitstoets aan het eind van de procedure naar een proces van coaching aan de ‘voorkant’ van het 

proces.  
o Inspireren in plaats van toetsen en verbieden 
o Het agenderen van reguliere debatten over de waarde van ruimtelijke kwaliteit en actuele ontwikkelingen om zo 

initiatiefnemers te inspireren  
o Het invoeren van een laagdrempeligheid inloopspreekuur, waarbij het een initiatiefnemer zijn eerste ideeën kan 

voorleggen. De juridische toets voor het bestemmingsplan is een punt wat tot nu toe deze aanbeveling niet haalbaar 
maakte. Toch merkt de CRK dat communicatie over een initiatief in een vroeg stadium, een betere dialoog oplevert. Veel 
initiatiefnemers zijn ook zoekende naar de juiste stappen in een ontwerpproces. Ook daar zou zo’n inloopspreekuur voor 
kunnen dienen. 

o Een interactieve website, met daarin wellicht: database met oplossingen voor generieke zaken en het te doorlopen 
ontwerpproces 

o Pilots introduceren waarin de ‘nieuwe stijl’ met coaching vooraf zijn intrede doet.  
o De CRK zal zich inzetten om een pilot aan te wijzen zodra er een geschikt initiatief zich voordoet en dit goed afgestemd kan 

worden binnen de wettelijke kaders. 
o Na het afronden van een ‘pilot’ is een goede evaluatie wenselijk om het proces te blijven aanscherpen 
o Bij nieuwe ontwikkelingen en initiatieven zal de commissie het voorstel doen om middels onderzoeksvragen en coaching in 

het voortraject de gewenste beeldkwaliteit gezamenlijk vast te stellen. En bepleiten dat de verantwoordelijkheid hiervoor 
door alle betrokken partijen gedragen wordt. 

o Bij grotere ontwikkelingen zal er voor gepleit worden om een gemandateerde uit de CRK in het proces naar voren te 
schuiven om dan concreet de kans te hebben om te coachen in plaats van slechts achteraf toetsen. 

o Bij ruimtelijke ontwikkelingen waarbij kaders en randvoorwaarden zijn meegegeven aan de initiatiefnemer, is het wenselijk 
om een toelichting van de betrokken stedenbouwkundige te krijgen voordat het plan getoetst wordt. 

 
Welstandsnota 
De huidige welstandsnota is ook onderdeel van de veranderingen in het kader van de nieuwe omgevingswet. De welstandsnota 
zou een inspirerend beleidsstuk kunnen worden, met onderzoeksvragen die bij bouwinitiatieven aan het begin van de 
planvorming al aan de orde zijn. Een initiatiefnemer kan hierdoor geïnspireerd het project opstarten. Bij nieuwe ontwikkelingen 
en initiatieven zal de commissie het voorstel doen om middels onderzoeksvragen en coaching in het voortraject de gewenste 
beeldkwaliteit gezamenlijk vast te stellen 
De nieuwe welstandsnota zou een adviescommissie (breed van opzet) die coacht vooraf, inspireert en de verantwoordelijkheid 
bij de indiener neerlegt moeten ondersteunen. Hoe dit vorm en inhoud te geven blijft in 2021 op de agenda staan.  
 
Communicatie met het bestuur 
De CRK wil graag het formele periodieke overleg en de informele gesprekken met bestuur blijven voortzetten in 2021. Het 
uitnodigen om vergaderingen bij te wonen en gezamenlijk op excursie gaan in Roosendaal is hier onderdeel van. Dit geeft een 
goed beeld van de werkzaamheden en de betekenis van de CRK voor de gemeente Roosendaal. Tevens is het informeren en 
delen van de opgedane kennis en informatie van het proces van de transitie naar de nieuwe omgevingswet belangrijk.  
 
Communicatie met de indieners 
De commissie zal blijven aangeven, bij de initiatiefnemers, dat ze welkom zijn om in een zo vroeg mogelijk stadium aan te 
schuiven voor een collegiaal vooroverleg. Dan is het mogelijk een open gesprek over wederzijdse verwachtingen te hebben. 
 Dit vooroverleg begint steeds vastere vorm te krijgen in de huidige commissie en lijkt tot een soepeler proces en een door 
alle betrokkenen gedragen plan met gewenste kwaliteit te leiden.  
 In 2021 streeft de CRK ernaar om dit, ook gesteund door de gemeentelijke organisatie, toegankelijk te maken voor alle 
indieners. Hiervoor is onder andere regelmatig overleg met klantcontactpersonen en WABO-regisseurs nuttig.  
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 In 2021 blijft de CRK aandacht aan geven de transparantie en toegankelijkheid van de openbare vergaderingen en in het 
overleg met indieners. Gezien de huidige Corona-crisis is de situatie tijdelijk anders. Het bijwonen van een vergadering zal via de 
secretaris aangemeld moeten worden, zolang de vergaderingen digitaal zijn. In de vergadering zal gemeld worden dat de 
adviezen van de CRK dezelfde dag via de website gepubliceerd worden.  
De gewaardeerde transparantie en toegankelijkheid van de CRK, de openheid in communicatie (die als overwegend prettig 
wordt ervaren) van de leden en secretaris kan nog versterkt worden door:  

• Vooroverleg stimuleren zodat er meer coaching aan de voorkant mogelijk is 

• de situatie ter plaatse toelichten in het advies 

• zorg voor eenduidigheid van de adviezen 

• een heldere toelichting en uitleg van de criteria te geven in het advies 

• de laagdrempeligheid en toegankelijkheid te vergroten door inloopspreekuur in te stellen 

• een vaste voorzitter bij de CRK als boegbeeld en aanspreekpunt dat zorgt voor meer eenduidigheid 
 
Ontwikkelingen ten aanzien van duurzaamheid 
De CRK vraagt aandacht voor de impact die het duurzaam bouwen heeft op de ruimtelijke ontwikkelingen. De laatste jaren zien 
we een toename van de eisen ten aanzien van duurzaamheid. Dit komt concreet terug in gestelde randvoorwaarden bij grotere 
ontwikkelingen. Het zou raadzaam zijn om bij selectieprocessen en aanbestedingen een deskundig adviseur ten aanzien van 
duurzaamheid te betrekken bij het gehele proces.  
 
Monumenten 
De al eerder ingezette benadering voor behandeling van monumentenplannen voortzetten in 2021. 
Dat geldt zowel voor de manier waarop de monumentleden vraagstukken benaderen als voor het feit dat aanvragers van 
tevoren hier al op anticiperen. 
Het accent zal hierbij liggen op: 
• Meer tijd en aandacht door vooroverleg voorafgaand aan formele indiening; 
• Zo veel mogelijk bezoek aan locaties, met name bij de complexere of genuanceerdere situaties en vraagstukken, soms ook 

ter evaluatie tijdens of na uitvoering; 
• Monumentwaarden werkelijk als uitgangspunt nemen. Hoe kan het verhaal achter het monument werken als 

richtinggevende inspiratie in plaats van als een beperkende factor? Dit geldt niet alleen bij de bouwkundige vertaling maar 
soms ook bij het maken van programmatische en ruimtelijke keuzes.  
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9. Colofon. 
 
Redactie: Casper Sprong, secretaris CRK. 
Omslag: Afdeling DTP gemeente Roosendaal 
Roosendaal, februari 2021 
Gemeente Roosendaal 
 
 


